
– Mindnyájunknak volt tudása arról, hogy kikkel talál-

kozunk. Volt tapasztalatunk, élményünk arról, ki hol, milyen

gyerekekkel, problémás helyzetekkel dolgozik. Kifejezetten

nekik írtuk a képzés tananyagát is, ezért nyugodtan mond-

hatom, hogy a programunk nagyon személyre szabott, és

meglehetôsen intenzív volt. Onnan indultunk tehát, hogy kik

ôk, hogyan találkoznak a gyerekekkel, milyen feladatok elé

állítja ôket a munkájuk, és hogy mi ennek a kifutása. Hang-

súlyt tettünk arra, hogy a munkájukban meglássák a pers-

pektívát, hogy megfogalmazódjanak a célok és az eredmé-

nyek – meséli Tóth Katalin, a Család, Gyermek, Ifjúság Egye-

sület trénere. Az elmondottakból jól érzékelhetô, hogy miben

különbözött ez a képzés egy általános készségfejlesztéstôl,

ahol kevéssé arra épül a tananyag, hogy hol tartanak a részt-

vevôk éppen – itt pedig nagyon is volt errôl fogalmuk, és

minden észrevétel, visszajelzés alapján nagyon eltalálták a

csoportnak való irányt. 

– Nagyon sokat gondolkodtunk azon, mi lenne itt iga-

zán megfelelô, adekvát program. No meg a hetedik érzék…

Egyikônk a nevelôként gyerekeket fogadó felnôttek fejével

gondolta végig, másikunk csak a gyerekek szemszögébôl

vizsgálta, tervezte a tennivalókat. Nagyon hamar arra jutot-

tunk, hogy mindent ezen a teszten mérjünk: a gyerekektôl

indulva közelítsük meg a felnôtteket. Nem elég nekik ad-

ni valamit, amit majd használhatnak a munkájukban vagy

sem, hanem meg kell érinteni mindenkit a gyerekek felôl.

Hogy azonnal ott legyenek abban a helyzetben a képzési

miliôben is, ahol otthon a gyerekkel vagy a feladattal van-

nak – teszi hozzá.

– Dilemmáztunk azon, hogy valóban elég-e klasszikus

csoportvezetôi készségfejlesztést csinálni: úgymint hogyan

beszélgessünk gyerekekkel, mik a csoportdinamikai történé-

sek, hogyan játszassunk különbözô mélységû játékokat, stb.,

vagy hogy ne csak „csoporthelyzetben” , hanem a nap 24

órájából bármelyikben képesek legyenek a gyerekekkel ha-

tékonyak, konstruktívak lenni. Célunk az volt, hogy bármi,

amit csinálnak, hosszú távon hasson a gyerekre, annak sor-

sára. Ennek fényében az, hogy le tudnak-e velük ülni be-

szélgetni, fontos része ennek az ügynek, de sokkal fonto-

sabb, hogy mi történik hétfôtôl hétfôig a mindennapokban.

Hiszen az adott gyerek szempontjából mindig az a fontos

– fôleg egy olyan gyereknél, akinek a családja nincs mel-

lette –, hogy mi történik vele reggeltôl estig, és még to-

vább. Erre a kimondott vagy ki nem mondott szükségletre

fûztük fel a tematikát, és itt jöttek a bátrabbnál bátrabb

ötleteink. Az egész gyermekotthoni lét problematikája arról

szól, hogy felfogjuk-e, hogy az ide kerülô gyerekek külön-

leges élethelyzetben vannak. Miközben ugyanolyan jogaik,

vágyaik, szükségleteik vannak, mint minden más gyereknek,

de ezek a gyerekek mégiscsak olyan élettapasztalattal ke-

rülnek be, ami egészen más, mint a többi gyereké. Kettôs

közelítésre van szükség, és a képzést az is nehezítette,

hogy a résztvevôk nem ezt várták. Az általunk fókuszált

munka viszont nagyon megérintette ôket: értették, és vis-

sza is jelezték, hogy nagyon sokat kaptak – mondja Szilvási

Léna, aki ebben a programban mint a Magyar Videotréning

Egyesület trénere vett részt.

Tóth Kata szerint a csoporttagok nemhogy értették, ha-

nem átélték a történéseket. Mert azok az emberek, akik a

gyermekvédelemben nevelkedô gyerekekkel dolgoznak, nem

feltétlenül olyan élethelyzetben nôttek fel, mint amilyenek-

bôl a gyermekotthonba kerülô gyerekek megérkeznek. Ha-

tározott álláspontja, hogy nem elegendô, hogy valaki ezt

hallja, látja, de nagyon fontos, hogy megélje. A képzésen

olyan szituációkat teremtettek a képzôk, ahol nagyon ko-

moly érzelmekkel dolgozhattak: olyan feladatokat végeztek

el, amelyek nem könnyûek, de mégiscsak szerepjátékban,

fantáziajátékban komoly fájdalmat éltek át. Szükséges volt

megláttatni azt a párhuzamot, hogy mi mindent él át az a

gyerek, akivel együtt töltik idejüket. 

– Ez az átélés nagyon megrázta ôket. Emellett biz-

tonságban meg tudtuk tartani a csoportot: mélyre eresz-

kedtek, vissza tudtak jönni, és beépítették. Olyan hoza-

dékokkal is járt ez, hogy meg tudták fogalmazni, mit csi-

nálnak jól a munkájukban, és adott esetben mi az, amit

fejleszteni kellene. Elhangzott, hogy nekem ez és ez a

gyenge pontom… és ez sokkal fontosabb és hatékonyabb,

mintha bárki kívülrôl mondja ugyanezt.
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Látni a gyereket a mindennapok 
történései mögött 

A HEFOP képzések, esetcsoportok lezárását követôen minden képzési helyszínrôl érkeztek – összesen ti-

zenketten – lakásotthoni nevelôk, gyermekfelügyelôk a csoportvezetô felkészítésre, ahol három képzô szer-

vezet munkatársával dolgoztak azon, hogy a kifejezett csoportfoglalkozásokon túl, muníciót kapjanak a gye-

rekekkel töltött mindennapokhoz is. A kérdés az, hogy mi adott sajátos színt ennek az együttlétnek. A cso-

portvezetôi képzés tapasztalatairól Tóth Katával, Szilvási Lénával és Iszlai Zoltánnal Gyôrfi Éva beszélgetett.



Valóban nehéz lehet elismerni a fejlesztendô területe-

ket, hiszen úgy lépnek be és töltik az idejüket a gyermek-

védelemnek nevezett darálóban az emberek, hogy érdem-

ben nem kapnak visszajelzést a munkájukról, vagy csak kri-

tikait, kevés lehetôségük kínálkozik az önfejlesztésre, to-

vábbképzésre. Sokaknak kizárólag a gyerekek tartanak egy-

fajta tükröt. Jól látszott a HEFOP program megvalósulása

során is, hogy mennyire igyekeznek kihasználni a ventillálás,

szupervízió, szakmai kíváncsiskodás, buksisimogatás külön-

féle mélységû lehetôségeit: felhasználni a visszacsatolás le-

hetôségeit az üzenésre egymásnak, fônököknek, kívülállók-

nak – visszaigazolást kapni a külsô szakemberektôl. Arról

is beszélgettünk, miért nincsenek minderre belsô szakmai,

munkahelyi fórumok.

– Ez nagyon távolra nyúlik vissza. Nemcsak a gyer-

mekvédelemben, hanem minden szakterületen kidolgozat-

lan a visszajelzés módja: általában azt kapjuk vissza,

hogy mit nem csináltunk jól. Arra senki sem fektet ener-

giát, hogy pozitívumokat jelezzen vissza a másiknak, ami-

re támaszkodva rá tudja építeni az egyébként fejleszten-

dô területeket – summázza Tóth Katalin. – A folyamatos

negatív kritika, számonkérô visszajelzés egyre mélyebbre

nyomja az embereket, egyre inkább az fogalmazódik meg

bennük, hogy akkor nem is érdemes dolgozniuk. S talán

a gyerekektôl kapott visszajelzésekbôl gondolhatják úgy,

hogy mégiscsak érdemes. A hazai visszajelzési kultúránk

kezdetlegessége általános, nemcsak a gyermekvédelem-

ben kellene erre sokkal jobban odafigyelni. Ezért érthe-

tô is az, mikor azt kérjük a résztvevôktôl, hogy mondja-

nak egy jót magukról, akkor zavarba jönnek, mert nem

bírnak magukról valamit teljes bizonyossággal állítani

úgy, hogy ne éreznék ettôl magukat furcsán. Gondoljuk

csak el: vajon akkor mit mond a gyereknek, hogyan je-

lez vissza énerôsítô módon? Ha nem élünk saját magun-

kért ilyen technikákkal, hogyan tudnánk ebbôl bármit is

hitelesen képviselni, üzenni, tudatosan alkalmazni a gye-

rekekkel? Hogyan is lennénk képesek pont azokat a gye-

rekeket megerôsíteni, akik eleve súlyos önértékelési de-

ficittel érkeznek? 

Ami a trénerek meglátása szerint már az elején is meg-

fogalmazódott, hogy alkalom volt ez a képzéssorozat arra

is, hogy a résztvevôk egyáltalán megismerhették a kollégá-

ikat. Ez szintén fontos adalék annak megértéséhez, hogy

miért adunk és fogadunk olyan nehezen pozitív visszajelzé-

seket. Hiszen ahhoz, hogy ezt megtegyük, hogy megerôsí-

tést kapjunk, adjunk és elfogadjunk kell az, hogy valami-

lyen kapcsolatban legyünk a másikkal. Döbbenetes élmény-

ként hatott rájuk, hogy a résztvevôk többszörösen megfo-

galmazták ennek a hiányát: a HEFOP program viszont el-

indította a kapcsolódásokat, létrejött a szinte teljesen el-

maradó, kiépítetlen kommunikációs háló. 

– Trénerként nagyon jó érzés volt látni, mennyire örül-

tek egymás megtalálásának. Azt élték meg, hogy jé, te

ugyanúgy gondolkodsz, hasonlóak a gondjaid, ugyanazo-

kon a dolgokon töröd a fejed – ez igazi közösségépítô

kiindulópont. Ennek fényében érthetô is, miért várják már

annyira a program utolsó szakaszára tervezett nyári tá-

bort egymással és a gyerekekkel. Annyira erôs csapat

épült, annyira érzik az összetartozást, hogy nem kérdés:

az eddig parlagon hagyott, és ezzel a találkozással meg-

sokszorozódott energiát ki kell aknázni. Ez egyébként

igaz lehetne az egész rendszerre is, ezért volna hasznos

ösztönözni a teameket, intézményeken belüli és közötti

együttgondolkodást, együttmûködést, csapatmunkát. Ehhez

nem mindig elég az alulról jövô kezdeményezés, kell a

szakmai vezetôi állásfoglalás, ösztönzés, nyílt kiállás a

témák, ügyek, problémák felvállalásához, a szándék egy

biztonságos légkör kialakításához, valódi egymásra-

figyeléshez – e nélkül ugyanis nem vagyunk képesek eb-

ben a munkaformában részt és felelôsséget vállalni. A

vezetésnek kreatívnak, együttmûködônek és toleránsnak,

sok esetben együttérzônek kellene lennie. Ugyanis ennek

hiányában elvállalni a nehézséget, kitenni a megakadáso-

mat az asztalra, beismerni a kudarcot – nem lehet, nem

is elvárható. Nem vagyunk erre szocializálva, hiszen fé-

lünk az alkalmatlanná nyilvánítástól. Amíg ez nem elvárt

és megtámogatott intézményesen, addig az igazi kommu-

nikáció esetleges és spontán lesz – fogalmaz Szilvási Lé-

na. 

– Arról nem is beszélve, hogy akik itt részt vettek,

többnyire gyermekfelügyelôk és nevelôk, akik egymást

váltják a munkában. Gyakran még az alapvetô informá-

cióáramlás sem biztosított közöttük, amikor váltják egy-

mást, kevés idejük, figyelmük jut a közös gondolkodás-

ra, tanácskozásra. Ez pontosan olyan, mintha egy család-

ban a szülôk soha nem találkoznának, illetve nem beszél-

nék meg a napi vagy hosszabb távú kérdéseket egymás-

sal. Itt pedig négy-öt ember legalább ennyi különbözô at-

titûddel, ötféleképpen neveli a bekerült gyerekeket, jófor-

mán anélkül, hogy folyamatos párbeszéd zajlana közöt-

tük. Tudjuk, ez hová vezethet. Mindenki magányos egy ki-

csit: a szakma mint olyan, és minden szereplôje is.

Olyan helyzetû gyerekekkel foglalkozik, akik védtelenek,

kiszakadtak a családjukból, és akik velük foglalkoznak,

szintén többnyire védtelenek, magányosak. A legnehezebb

sorsú gyerekekrôl van szó, és ehhez képest nem feltét-

lenül a legjobban képzett szakemberek foglalkoznak ve-

lük. Szerintem a mai magyar pszichológia nagyon keve-

set foglalkozik annak a lélektanával, mit is jelent egy

családjából kiemelt gyereket rövid vagy hosszú távon ne-

velni, fogadni. Errôl nagyon keveset beszélünk, így még

magányosabbnak érezheti magát az ember: csinálja min-

denki a saját részét, de nincs igazán mélysége, nincs el-

ismerés, a szakma felé sincsen odafordulás akár a pszi-

chológia részérôl. Itt mindenki mellett állhatna effajta se-

gítség, hiszen hihetetlen érzelmekkel, súlyos veszteségek-

kel, problémákkal dolgozik minden szereplô. Ezekkel a

gyerekekkel foglalkozni, igazi szakmai kihívás, fontos te-

repe lehetne a szakemberek képzésének, fejlesztésének,

orientálásának, gyakorlatának. Ehelyett egy teljesen mar-

ginális helyzetbe szorult szakmát látunk, kevés társadal-
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mi megbecsüléssel. Ezzel a képzéssel az is célunk volt,

hogy ennek a területnek a szépségeit is meg lehessen

mutatni, látni.

Az ezekkel a gyerekekkel való munka nemcsak nagy

szakértelmet kíván, de óriási és pótolhatatlan tudáshoz jut-

tatja a benne résztvevôket. Ezt transzformálva vissza kelle-

ne juttatni a gyerekekhez, kollégákhoz. Mindazt a vesztesé-

get, amit megélnek, átfordítani nyereséggé – nehéz feladat.

Nem mindennapi birkózás ez, de járható út a teher feldol-

gozásához, a túléléshez, megújuláshoz. 

Erre a képzésre a trénerek szerint mindenki rendkívül

nyitottan érkezett. Eljöttek, elutaztak, az idejüket áldozták rá.

Ha valaki rászánta az idôt, energiát, bele is engedte ma-

gát a folyamatba: senkinek nem volt gondja a gyurmagye-

rekezéssel, semmitôl nem ódzkodtak, tágra nyitották a sze-

müket, szívüket. 

– A feladatok, gyakorlatok nagyon ültek, és talán

nem véletlenül leginkább azok, amelyek az egymásra

hangolódásukat segítették: páros gyakorlatok, kiscsopor-

tos feladatok, ahol közösen beszéltek meg dolgokat.

Körbejárva és belehallgatva a munkába megbizonyosod-

hattunk, hogy odaadták magukat a helyzeteknek, dolgoz-

tak a témákon, kérdéseken. Élvezték az együtt töltött

idôt. Elviselték a legnehezebb szituációkat is. Mindjárt

az elsô napon arra kértük ôket, hogy gyurmából formáz-

zák meg a saját gyerekkori családjukat. Gyönyörû csa-

ládokat, figurákat, alakzatokat készítettek. Annak de-

monstrálására, hogy mi történik egy gyerekkel, e meg-

jegyzés nélkül ugyan, de kis falapáttal kivágtuk ôket a

családjukból, kitettük a gyurmagyerekeket egy papírlap-

ra, amit házként felhajtottunk – ez volt a lakásotthon.

Látni lehetett minden lényeges elemet: mennyire külön-

bözô gyerekek „lapátolódtak” össze, honnan és hányféle-

képpen érkeznek. A döbbenet erejével hatott rájuk, és

nekünk képzôknek is nehéz volt látni, mennyire megvi-

selte ôket a belehelyezkedés: ordítottak volna, de ehhez

még nagyon az elején voltunk, feszítette ôket a kín, amit

így átélhettek – idézi fel Tóth Katalin. – Úgy éreztük, az

elején tisztáznunk kell: ez errôl fog szólni, az így érke-

zô gyerekekrôl. Átéljük, és az átélésbôl nyerhetô hoza-

dékokkal dolgozva fogjuk megtervezni, mi is történjen

velük – velünk. Így tudtuk pontosan megmutatni, mi is

a nevelô feladata, honnan építkeznek ezek a feladatok,

milyen szükségletekre épülnek, hol vannak a kompeten-

ciahatárok.

Érdekes volna tudni persze bármit a nevelôk gyermek-

koráról, motivációjukról, hiszen nem mindegy, ki miért dol-

gozik ezen a nehéz területen. A képzésen meg lehetett lát-

ni a párhuzamokat, de az ilyen típusú gyakorlatokat a cso-
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porttagok általában párban, kiscsoportban végezték. Ebben

a csoportban nem volt jellemzô, hogy a gondjaikra bízott

gyerekekhez hasonló helyzetû gyermekként nevelkedtek vol-

na: inkább az összetartó család fontos személyekkel volt

a háttérben: anya, apa , testvér és a kisgyerek – mint

gyurmákkal elmesélte egy résztvevô. 

– Nehéz volt a kicsi gyereket anélkül kibontani az alak-

zatból, hogy nagy károkat okoznánk akár neki, akár a töb-

bieknek. Most is kiráz a hideg, ha az eközbeni nagy-nagy

csendre gondolok. És azokra a kimondott felismerésekre,

hogy hány olyan eset van, amikor a gyereket valahova oda-

rakják, és nem mondják meg neki miért, mi vár rá, med-

dig – olyan problémát jeleznek ezek, amik sajnálatosan a

mai magyar gyermekvédelemben még jelen vannak. A gye-

rek beül az autóba, elviszik, lerakják a nevelôszülônél, vagy

akárhol, és mellesleg azt mondják nekik, hogy nyaralni

mennek! Mit tehetünk, hogy ez ne így legyen? Tehetünk

bármit is? Tudjuk, hogy nem lehet nem foglalkozni ezzel,

illetve az ebbôl származó gondokkal. A szerepjátékokból is

egyértelmûen kiderült, hogy amikor gyerek érkezik, már tud-

juk, hogyan áll az ajtóban – emlékezik egyikük.

A trénerek szerint nyilvánvaló, hogy a nevelôként, gyer-

mekfelügyelôként dolgozók eddig is fokozottan figyeltek

ezekre a gyerekekre, de jó páran megfogalmazták, hogy

emellett ezentúl másként fogják látni a gyerekeket. És ez

fontos: látni a gyereket a mindennapok történései mögött.

Rendben van, hogy örülünk, ha sorban állnak a cipôk, kész

a lecke, jár valaki iskolába, és természetes valahol, hogy

a feladatok is ezen a szinten fogalmazódnak meg, de le-

het ezt nagyon más optikán keresztül is nézni. Gyurmából

kellett megalkotniuk a résztvevôknek azt a gyereket is, akit

képzeletben magukkal vittek erre a képzésre: számos fel-

adatot arra hegyeztek ki, hogy láthatóvá váljon ez a más-

fajta mélység is. Ahogy a gyurmagyereket bemutatták,

ahogy beszéltek róla, kiderült például az, hogy sok gyerek

számára a lakásotthoni közösség meglehetôsen állandó, hi-

szen 6-8 éve bent vannak. Az ilyen sokáig tartó felnôtt-

gyerek kapcsolatok mélységét, jellegét megmutatják az

ilyen gyakorlatok. A trénerek szerint elgondolkodtató ugyan-

akkor, hogy ennyi év eltelik egy gyerek életében úgy, hogy

nem lehetünk biztosak benne, hogy pont ott van, ahol len-

nie kellene.

Néhány esetben viszont pont jó helyen voltak a tréne-

rek, hiszen találkoztak az egyes helyszíneken élô gyere-

kekkel, vagy mert ugyanott aludtak, vagy mert konfliktus-

helyzetbe kellett belépniük, vagy baleseti sérülés ellátásá-

ban segédkeztek. Noha magának a HEFOP képzéssoro-

zatnak csak közvetetten voltak célcsoportjai az érintett
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gyerekek, minden programrész tôlük indult el. Szilvási Lé-

na szerint az egész gyermekvédelemnek az egyik kulcs-

momentuma az elszigeteltség. A gyermekvédelmi gyerekek

alig látnak másféle gyerekeket, máshonnan jövô felnôtte-

ket. Mindenfajta más találkozás építô lehet: új tapasztalat,

új élmény, új lehetôség kipróbálni magam és visszajelzést

kapni. Látni egy felnôtt, civil embert. Hogy milyenek a

résztvevôk civil kapcsolatai: óvodákkal, iskolákkal, sport-

egyesületekkel, ugyancsak fontos kérdés, hiszen nagymér-

tékben összefügg az elszigeteltség-érzéssel is. Hogy mi-

lyen a gyerek kapcsolata az ôt egyébként fogadó intéz-

ménnyel, hogy érzi magát benne, csak és kizárólag azon

múlik, hogy a szülônek milyen a kapcsolata az adott sze-

replôvel. Ennek a csoportnak a visszajelzéseibôl az lát-

szott, hogy sok a nem jónak mondható viszony, nem cso-

da, ha az érintett gyerekek sem érzik túl jól magukat a

„külsô” helyszíneken, létesítményekben. Noha ez fontos te-

repe lehetne a mintaadásnak.

És megkerülhetetlen a kérdés: belsô vagy külsô kapcso-

latnak számít-e a gyerekek, a lakásotthonok életében a vér-

szerinti családhoz fûzôdô viszony? Milyen ez a kapcsolat?

– Általános tapasztalat, hogy a vérszerinti hozzátarto-

zók ki vannak hagyva a történetbôl. E nélkül pedig nem

lehet teljes munkát végezni. Külön örülök, hogy ezen a

csoportvezetô képzésen erre nagy hangsúlyt fektettünk,

és sikerült is elmozdulnunk. Érezhetô volt most is, hogy-

ha a gyermekvédelemben akarunk speciális szakmai tu-

dást felépíteni, azt itt kell kezdeni: a bekerülô gyerek

vérszerinti családjánál, múltjánál, identitásánál. Nyilván

vannak emberek, akik a saját élethelyzetük, vagy tanul-

mányaik miatt, vagy nyitottságukból fakadóan megérzik,

mit jelent ilyen helyzetben lenni, mint ezek a gyerek. Ez

ma még a kisebbség. Ebben a csoportban kifejezetten jó

volt a résztvevôk attitûdje a vérszerinti családhoz, tud-

ják, hogy mi fontos ebben a gyerekeknek – csakhogy ez

az érzelmi helyzet nem könnyen érthetô meg. Komoly

munka, energiaráfordítás abba belehelyezkedni – és nem

is várható el segítség nélkül a munkatársaktól –, hogy

milyen veszteséget élt át az egyes gyerek és a vérsze-

rinti szülô, s hogy miként lehet mindehhez viszonyulni.

Hozzátartozik, hogy ebben a munkában a lakásotthoni ne-

velô csak egy szereplô, nem kizárólag az ô dolga a vér-

szerinti család kapcsolódásának megoldása, és egyedül

nem is lesz ebben hatékony. A többi szolgálatnak, a gyer-

mekvédelmi és szociális ellátórendszer egyéb szereplôi-

nek is segítenie kellene a gyermekét elveszítô családnak

megélni és feldolgozni mindezt. Eközben a konkrét kap-

csolattartással járó munka a gyermekotthoni nevelôt érin-

ti, de nem tud mire alapozni, ha csak egyedül küzd:

amíg nem teszik meg a többiek a saját részüket – hogy

kész legyen a szülô az együttmûködésre, a továbblépés-

re, saját életvezetési vagy egyéb problémája kezelésére

–, kiszolgáltatottnak és elesettnek érzi magát a gyerek-

hez tartozó szülô, aki a veszteség feldolgozása nélkül a

kapcsolatban maradás minimumát sem lesz képes telje-

síteni, és az ebbôl adódó további kapcsolati zavarok

újabb ördögi köröket indíthatnak be – mutat rá a fonto-

sabb szempontokra Szilvási Léna.

Tóth Kata meglátása is az, hogy a munka csak együtt

lehet eredményes: nehéz abban gondolkodni, hogy bizo-

nyos szerveknek, rendszerszereplôknek csak a családdal

kell törôdni, egy másiknak csak a kiszakadó gyerekekkel.

A gyerek érzelmi reakcióit, nehézségei feldolgozásának a

módját nem lehet megérteni anélkül, hogy a gyökereivel,

élete addigi történéseivel a róla gondoskodók ne legye-

nek tisztában, sôt hogy a párhuzamosan tovább futó csa-

ládi, testvéri életekrôl ne tudjanak. További problémaként

értékeli, hogy – mint beszéltünk róla: a nevelôk alig talál-

nak olyan közös idôt, amit együttgondolkodással, tervezés-

sel töltenének a gyerekekrôl – igazi ritkaság egyféle szem-

léletû csapatmunkával találkozni, pedig ennek is családsze-

rûen kellene mûködni: ugyanazt, ugyanazért, azonos meg-

gyôzôdésbôl akarjanak attól a gyerektôl, és ne öten ötfé-

lét. Mint a trénerek kifejtik, egy család szétszakadásakor

az ideális az lenne, ha azonnal lenne, aki a gyerek felé,

és aki a szülô felé fordulna, miközben kapcsolatot is tar-

tanak. Közösen kellene gondolkodni a család újra-egyesí-

tésének lehetôségérôl, útjairól, vagy egyéb rövid- és

hosszú távú ellátásról. Mindennek párhuzamosan kellene

megtörténnie. Ha minden oldalon mûködik, akkor válik ter-

vezhetôvé és kiszámíthatóvá a folyamat a gyerek, a szülô

és az ellátó számára egyaránt. Ha magára hagyják a szü-

lôt, az csak rosszul tud reagálni egy elhelyezésre, az csak

rosszul tud ismerkedni egy látogatáson. Saját magunkra

gondolva: ennél sokkal kisebb dologért is megsemmisülve

érezzük sokszor magunkat a gyerekünk okán, ha baj van

az óvodában, iskolában, nemhogy azért, hogy elvesztettük,

elvették tôlünk a gyerekünket! Ebbe az irányba kevés lé-

pés, vagy elkésett lépések zajlanak, és itt a késedelem

egyértelmûen további veszteségeket szül a szakemberek

szerint.

– Mindenki késése számít: ugyanis ha nem ismerem

a gyereket gyerekjólétisként, kinek a hazagondozásán is

fáradozom? Ha nem ismerem a szülôt, kihez is gondo-

zom haza, hova is? Minden játszmahelyzet és egymásra

mutogatás elkerülhetôvé válna a valódi együttmûködéssel.

Pesszimista vagyok: nem remélem, hogy a hazai gyerek-

védelem az ideálisnak megfelelôen fog mûködni még az

én életemben, de azt az igényemet a rendszerben aktí-

van dolgozóként nem adom fel, hogy az adott helyzet-

bôl a lehetô legjobbat hozzam ki, és az közelítse az ide-

ális állapotot – mondja Tóth Katalin. 

Kollégája azzal fûzi tovább a gondolatot, hogy nem

mondhatja senki, hogy ô ’csak’ egy nevelô, mert pl. anya-

ként is felelôs a család egész rendszeréért: felelôs a fér-

je dolgaiért is, hiszen tudnia kell mikor elérhetô, megy-e a

gyerekért, mi van a nagyszülôkkel, az iskolában – látnia

kell a gyereket körülvevô egész rendszert. De nem jelenti
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azt, hogy a többiek helyett el kell végeznie a munkát, csak

tudnia kell, hogy a másik elvégzi-e a dolgát. Nem elég ab-

ban megnyugodni, hogy a vérszerinti családdal való foglal-

kozás az valaki másnak a dolga: meg kell róla gyôzôdni,

hogy van valaki, aki ezt megteszi, és ebben a tudatban

látja el a saját részfeladatát is.

– Érdekes volt megtapasztalni, hogy a szülôk távolléte a

gyerekek hétköznapi életébôl a velük foglalkozó, érzelmileg

együtt mozgó nevelôben hogy képezôdik le. Mivel szülôi

funkciókat tölt be a gyerekek életében és munkájában érzel-

mileg is involválódik, a vérszerinti szülô hiánya számára is

természetessé válik, s mivel kvázi ôt helyettesíti, a szülôk

hiánya érzelmileg elfogadott. Sôt bizonyos értelemben akkor

érezheti, hogy jól látja el feladatát, ha a gondozására bízott

gyereknek minél kevésbé hiányoznak tényleges szülei, hiszen

ô annál jobban pótolja, helyettesíti ôket. Valószínûleg a gye-

rekek is kiszolgálják ezt a helyzetben rejtetten megbúvó el-

várást, s ezáltal egyre rejtettebbé válik a gyerekek vérszerin-

ti szüleihez fûzôdô kötôdés valódi mértéke. Azt gondolom,

fontos tapasztalat volt a jelenlévôk számára, amikor a gye-

rek szerepébe bújva megélhették, hogy a felszín alatt micso-

da erôvel van jelen a szüleivel való kapcsolat, a hozzájuk

fûzôdô lojalitás. Olyan élmény volt ez, ami tudatosodva, ér-

zékelhetôen új hangsúlyokat, új irányokat rajzolt ki a részt-

vevôk további munkájában.  – bontja ki Iszlai Zoltán, az Össz-

játék Alapítvány munkatársa a mélyben húzódó történéseket.

A nevelôknek mindemellett egyértelmûen és nap mint

nap a gyerekekkel van dolguk. Hogy milyen minôségû az

együtt töltött idô – ami pár hónaptól sok évig tarthat –

nem mindegy. Gyerekmegôrzés és a „mûszak” túlélése

vagy odafordulás, fejlesztés, foglalkozás, azaz minôségi idô,

amit a bent lét jelent? A trénerek meglátása alapján eb-

ben a csoportban a gyerekkel való személyes kapcsolat

kialakítása abszolút prioritást élvez. Ebben volt tapasztala-

tuk, voltak gondolataik, volt elképzelésük a közeledésrôl, a

hang megtalálásáról. Itt nagyon hitelesen átment, hogy ki-

ki a maga módján, eszközeivel, de utat talál a gyerekek-

hez. 

– Törekvéseik és kötôdéseik vannak a gyerek felé:

sok érzelemmel beszéltek a gyerekekrôl. Ez nemcsak a

szeretetüket fejezi ki, hanem tudnak rájuk haragudni is

– ezt átlagos szülôként is így mûködtetjük a saját gye-

rekeinkkel. Ha megszökik valaki, aggódik érte – erôs a

kötôdés, nehéz a leválás, elvesztés. Ennek a tudatosítá-

sa fontos: megvannak a helyénvaló érzelmi szálak. Egy

szülônek sem árt a tudatosság a gyereknevelés bizonyos

aspektusaiban, hát még egy ilyen szakmában, ahol ennyi

érzelem van jelen, ennyi szorongás, harag, kétely, szere-

tet – fontos, hogy legyen tudatosabb szintje a reakciók-

nak, viszonyulásoknak. A minôségi idôtöltéshez kell a tu-

datosság: amikor olyan szükségletek mentén kell mûköd-

nöm, amit a gyerek személyisége, állapota indukál. Az

ösztönösség megvan, az odafordulás megvan, de ez nem

elég egy ilyen munkában. Ha jön egy új munkatárs, ne-

ki is el kell tudni mondani: mit miért és hogyan csiná-

lok egy adott gyermeknél. Nem lehet megélni az intuíci-

ókból, és persze nélkülük sem. 
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